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El govern municipal va anunciar
fa poc que, gràcies a l’operació
que permet créixer al centre co-
mercial Gran Via 2, s’aconsegu-
irien 1,6 milions per invertir en el
Castell de Bellvís. Aquesta forta-
lesa ha estat el símbol de la llui-
ta pel patrimoni arquitectònic i
històric hospitalenc els últims
anys, a través de la platafor-
ma –i ara entitat– Defensem el
Castell, que ha insistit perquè l’A-
juntament invertís en aquest
edifici, el dignifiqués i li busqués
un ús del qual se’n beneficiés tot
el barri. En aquest sentit, el con-
sistori va explicar en el seu mo-
ment que té la voluntat de fer-hi
un equipament cultural d’inter-
pretació de la història medieval,
tot i que encara és molt d’hora
per saber-ne més detalls.

El que sí que es coneixen són
les feines que s’hi han portat a
terme per salvaguardar-ne l’es-
tructura i consolidar les restes. De
fet, el 10 d’octubre, María José
García, que juntament amb
Agustí Gamarra gestionen l’em-
presa Gamigar –encarregada de
fer treballs de conservació de
patrimoni–, va explicar a Can
Riera tot el procés de restauració
de la façana de la Ronda de la
Torrassa del castell, la més visi-
ble. Ho va fer en el marc de les
Jornades Europees del Patri-
moni i d’acord amb un cicle de
conferències a la ciutat sobre te-
mes de patrimoni, tal com va ex-
plicar el director del Museu de
l’Hospitalet, Josep Maria Solías.

García va relatar de manera
molt detallada com han restau-
rat el Castell de Bellvís, en un mi-
nuciós procés que va durar al vol-
tant de cinc mesos. “L’objectiu
era conservar amb la mínima in-

tervenció possible”, va destacar
la conservadora de Gamigar, una
empresa que sol treballar amb
ajuntaments com el de Barcelo-
na, amb la Generalitat i fins i tot
a llocs del món com Egipte.

REHABILITACIÓ ÚNICA
Tanmateix, la intervenció al Cas-
tell de Bellvís presentava un se-
guit de dificultats i peculiaritats
que la feien única i “estranya”, se-
gons va reconèixer García. Pri-
mer de tot, perquè aquesta for-
talesa, la part més antiga de la
qual data del segle X, ha tingut
multitud d’usos al llarg dels se-
gles. Sense anar més lluny, a la
conferència hi havia Rafael Al-
garra, veí de la Torrassa que va
néixer i viure a la casa durant
anys. “El patrimoni, com en
aquest cas, sovint està amagat per
la història”, va glossar la conser-
vadora. De fet, la façana del cas-
tell que ha quedat a la vista des-
prés d’haver tirat a terra parets

més modernes presentava fo-
rats ocupats per finestres i por-
tes posteriors a l’època medieval.

Ara bé, abans de tacar-se les
mans amb morter, calia visitar

l’arxiu i fer un buidatge docu-
mental de les fonts històriques.
D’aquesta manera, els conser-
vadors van obtenir informació re-
llevant sobre els diferents usos de

l’edifici, informació arqueològi-
ca, les edificacions que s’hi van fer
a sobre o quan va ser definitiva-
ment abandonat.

Malgrat que encara cal fer-hi
una excavació arqueològica –So-
lías va avançar que hi ha 850.000
euros de l’Ajuntament reservats
per a excavacions–, la intervenció
que s’ha fet al castell ha ajudat a
resoldre algunes problemàtiques
que afectaven l’edifici. Les prin-
cipals, tal com va detallar García,
eren els forats de portes i finestres
modernes, tot i que també la
molsa que s’hi ha format al llarg
dels segles. Per analitzar la faça-
na i les seves parts més altes, a
més, es va utilitzar un dron per te-
nir una perspectiva elevada del
conjunt arquitectònic.

La qüestió dels materials em-
prats va ocupar una part im-
portant del discurs de García, que
va reivindicar que el morter que
s’havien trobat a la fortalesa era
“de molt bona qualitat”. Per tot

plegat, va relatar la conservado-
ra, es va haver de fer un morter
com els de l’antiguitat, a base de
calç i sorra, i evitar així el ciment,
un material amb el qual es pot
construir més ràpidament, però
molt menys dur que el morter de
calç, que és capaç d’esguerrar
puntes de perforadora moderna.

EL FUTUR DE LA FORTALESA
Un cop assolida aquesta fase,
cal pensar en el futur de l’edifici,
el que es coneix com a “conser-
vació preventiva”. “Restaurem
per connectar amb el passat”, va
sentenciar García, que creu que
“ocupar-se del patrimoni recu-
pera la memòria i ajuda que els
veïns s’estimin i respectin l’en-
torn”. Amb tot, el pròxim pas és
fer la intervenció arqueològica,
reformar els jardins i, finalment,
la creació d’un centre cultural que
encara no està definit. Una ini-
ciativa ambiciosa que, tanmateix,
anirà per a llarg.

Restaurarmirant el passat
» La minuciosa rehabilitació de la façana del Castell de Bellvís va durar al voltant de cinc mesos

» La fortalesa resta a l’espera d’una intervenció arqueològica per convertir-se en un centre cultural

PREOCUPACIÓ 
AMB LES ESCULTURES

4El Ple de l’octubre va
abordar l’estat dels monu-
ments de la ciutat, amb
tres mocions d’ERC que
van exigir la restauració
de l’espai de record a Com-
panys i del monument a la
sardana, així com un pro-
tocol de manteniment i ne-
teja d’aquest patrimoni.
Totes es van aprovar.

A l’esquerra, García detalla el procés de restauració de la façana del castell (a la dreta). Fotos: Línia L’H i Ajuntament

F. J. Rodríguez
LA TORRASSA
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Un dels barbarismes
que més m’agraden en

català és “puesto”. En ca-
talà l’empraríem per dir “Que hi ha
prou puesto per a tots?”, però en castellà
mai diríem “¿Hay suficiente puesto para
todos?”, diríem “sitio”! És un manlleu que
conserva un significat perdut en la
llengua original.

El Twitter en paper
Aquí es
piula

D’aquí a sis mesos hau-
ré de marxar de Barce-

lona.  He nascut a Barce-
lona i hi he viscut fins ara, però la
meva ciutat expulsa la gent que, com
jo, ha decidit viure sola i té uns in-
gressos normalets (em dedico al teatre). 

Estic enfadada.

@amricart

[Sobre una cita durant
la jura d’Elionor] Sor-

prèn que Francina Ar-
mengol no sàpiga que el poble al qual
feia referència Vicent Andrés Estellés
amb “allò que val és la consciència de no
ser res si no s’és poble” està molt allunyat
del poble del qual ella parla avui. El poe-
ta deu estar regirant-se a la tomba.

Entrevistes en castellà
a personalitats espa-

nyoles (que ja és normal
a ca l’Ustrell) i apologia acrítica dels
ventres de lloguer per segona vegada
en 10 dies. Han donat les claus del pri-
me time a algú obsessionat amb les au-
diències i estem convertint la Corpo en
Mediaset.

@vejotty@alexsnclmnt@exenginyer

La lupa

El passat 24 d’octubre vam celebrar a La Ciba,
espai de recursos per a dones, innovació i eco-
nomia feminista, el III Fòrum de municipis
certificats a favor de la igualtat de gènere en

l’àmbit municipal, dedicat en aquesta edició a les po-
lítiques locals a favor dels drets humans i al lideratge
de les dones. Aquest espai de debat anual va suposar un
important punt de trobada i ens va permetre compar-
tir bones pràctiques locals en igualtat real i efectiva per
part de representants polítics i tècnics d’ajuntaments
i administracions supramunicipals que van participar-
hi com a ciutats i pobles que disposen de la certificació
SG CITY 50-50, com és el cas de l’Ajuntament de San-
ta Coloma de Gramenet.

Cal recordar que la norma SG CITY 50-50, elabo-
rada per l’associació Forgender Seal, és la primera cer-
tificació en l’àmbit internacional que ha permès im-
plantar un sistema per avaluar, homologar i acreditar
de manera oficial el treball i el compromís dels governs
locals a favor de la igualtat de drets de les dones i per
la integració de la perspectiva de gènere de manera trans-
versal i transformadora en les polítiques i actuacions de
les ciutats i pobles. En el nostre cas, a Santa Coloma, en-
guany hem renovat la certificació SG CITY 50-50 que
vam aconseguir com a Ajuntament el 2021, quan vam
ser un dels primers municipis reconeguts públicament
i internacionalment pel nostre lideratge en el desple-
gament de programes i iniciatives que han demostrat
ser eficaces en el necessari avenç en drets i llibertats.

En la primera certificació SG-CITY 50-50 que vam
obtenir es van destacar les accions específiques de San-

ta Coloma, com la posada en marxa de La Ciba, el pro-
tocol per un espai públic, d’oci i festiu lliure de vio-
lències masclistes i LGTB-fòbiques, l’organització de
jornades de referència com el I Fòrum internacional
sobre feminisme i pornografia o la creació de l’Ob-
servatori de dades obertes, entre altres projectes i ini-
ciatives desplegades.

Certificacions com la SG-CITY 50-50 són més ne-
cessàries que mai, ja que ens ajuden a poder acreditar
i a millorar la qualitat dels serveis públics, a mesurar el
seu impacte, a generar perspectiva en la tasca dels ajun-

taments com a administració més propera a la ciutadania
i, alhora, són una eina molt eficaç per saber com estem
i avaluar de manera curosa el desplegament de les po-
lítiques d’igualtat locals per anticipar-nos a les noves ne-
cessitats. També ens reconeix la feina ben feta i cons-
titueix un important acompanyament en tot el procés.
Però no només això. La SG-CITY 50-50 ens impulsa a
crear narratives no androcentristes en un escenari ido-
ni, que és el món local, i a no oblidar-nos que, malgrat
que hem avançat molt en igualtat real i efectiva a les ciu-
tats, encara queden molts reptes per assolir en la ne-
cessària transformació feminista dels territoris.

En aquest sentit, entre les qüestions apressants de
l’agenda feminista és imprescindible que continuem tei-
xint aliances fortes entre les diferents administracions
públiques i privades, entitats i ciutadania, per comba-
tre de manera conjunta, ferma i eficaç totes les violèn-
cies masclistes i en tots els àmbits i esferes –i especial-
ment en l’entorn virtual i el seu tractament jurídic i pe-
nal–, així com per fer prevenció dels feminicidis. Tam-
bé són reptes els passos cap a la igualtat salarial entre
homes i dones i el fet de promoure la prevenció en sa-
lut de les dones a través de polítiques locals específiques,
entre altres qüestions de primer ordre que també vam
tractar al recent III Fòrum de municipis certificats. Per
tant, aquesta certificació és un pas més per avançar en
la materialització d’aquesta agenda feminista, que ha
de ser, sens dubte, transversal i interseccional, i per en-
fortir-la gràcies als lideratges d’ajuntaments compro-
mesos en el treball en xarxa.

Precisament, l’equipament municipal de La Ciba
és un exemple de bona pràctica municipal i de treball
en xarxa entre administracions públiques i entitats pú-
bliques i privades per liderar, conjuntament, projec-
tes pel bé comú i que han de servir per lluitar contra
les desigualtats, en sintonia amb els Objectius de Des-
envolupament Sostenible (ODS) i l’Agenda 2030 de
les Nacions Unides. Continuem, doncs, comprome-
ses i compromesos des del món local i amb equipa-
ments i serveis públics com La Ciba amb la defensa
dels drets humans de totes les dones i per una go-
vernança feminista, clau per aconseguir un món i una
societat millors per a tothom.

Encara queden molts reptes 
per assolir en la transformació

feminista dels territoris

per Núria Parlon, alcaldessa de Santa Coloma de Gramenet

Certificar la igualtat real i efectiva
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Dol a l’Hospitalet per la mort d’Amado Jaén,
‘Diablo’ i pare de la famosa ‘Un rayo de sol’1

2
Detenen un exsotsinspector dels Mossos 
després de provocar un accident de trànsit

Investiguen la mort d’un científic 
que estudiava una malaltia letal

L’Ajuntament rectifica i mantindrà 
els arbres del carrer Martí i Julià

El + llegit línial’H.cat

3

4

5

Un nen de 12 anys apunyala una 
companya en un institut de Can Serra

Les cartes d’opinió es poden enviar a: opinio@comunicacio21.com 

Línia L’H no comparteix necessàriament les opinions que 
els signants expressen en aquesta secció ni se’n fa responsable.

A les xarxes

@IreneMassana: Si ets culer de soca-
rel, has d’identificar-te amb les llàgri-
mes de Gavi després de perdre [1-2] un
Clàssic a casa.

@agenciaacn: El PSOE preveu un acord en
breu i registrar una proposició de llei con-
junta sobre amnistia amb els socis. Es con-
vocarà ple d’investidura els pròxims dies.

#PSOEiPuigdemont

@valtonyc: Tornar sempre és la millor
part de l’aventura. Gràcies per haver-me
acompanyat durant aquests 6 anys d’e-
xili, president @KRLS.

#ValtònycTornaACasa #DerrotaAlClàssic

Safata d’entrada

Després de més de trenta
anys impartint ciències a
l’aula, fa molt mal ado-

nar-se que l’educació catalana
no valora prou ni la ciència ni el
mètode científic. 

El suposat Treball de Re-
cerca, o TdR, atorga el 10% de
la nota de batxillerat als seus
alumnes, un treball que no es
demana a la resta d’autono-
mies. A més, la llei d’educació
catalana no obliga a fer recer-
ques reals, ni tan sols a aplicar
el mètode científic en el TdR. Al
final, la majoria dels Treballs de
Recerca acaben sent un refregit
de bibliografies on el “retalla i
enganxa” i les actuals intel·li-
gències artificials creen els con-

Treballs de recerca a batxillerat?
per David Rabadà

tinguts de la suposada recer-
ca. I cal afegir les queixes de
pares, alumnes i d’algunes
plataformes que denuncien
l’estrès real patit pels alumnes
durant l’esmentat i dubtós
Treball de Recerca. 

Des de l’aula, resulta obvi
l’error que van cometre al-
guns teòrics de l’educació en
inventar-se aquesta falsa re-
cerca. Potser fora millor que
aquest 10% de la nota s’omplís
amb classes de coneixements. 

Fa anys que molts docents
exigeixen que els currículums
siguin més elevats i que els ac-
cessos a la universitat siguin
d’una excel·lència i equitat d’a-
cord amb tot l’anterior. Resulta
ja obvi que el Departament
d’Educació ha fet cas omís de
tot el que fa dècades que se’ls
recomana des de l’aula. Mal-
auradament, el Departament
fa massa anys que creu en el
fum d’ideologies i d’interessos
d’alguns pedagogs.
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Els semàfors

L’oposició ha criticat Núria Marín
després que retirés de l’ordre del
dia del Ple, sense avís previ, un
punt per debatre els horaris de
les sessions. Li retreuen “manca
de diàleg” i que relegui la ciutat

en benefici de la seva
responsabilitat al Senat.

pàgina 10Núria Marín

Science for change és una
startup fundada per la veïna

Rosa Arias, que ara presenta un
mapa col·laboratiu de les olors.

Això encaixa amb l’esperit
d’Arias, que aplica la ciència

ciutadana per buscar solucions
consensuades als problemes.

pàgina 11Science for change

Vitralls Bonet celebra un segle
de vida. Aquest taller, que va
néixer al barri barceloní de
Gràcia, va traslladar-se a

l’Hospitalet el 2017, on està
molt a gust. Per celebrar

l’efemèride va muntar una
mostra de vitralls a Can Trinxet.

pàgina 16Vitralls Bonet
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Mirada pròpia

N

El passat 20 de setembre va tenir lloc, a la Fira
Gran Via de l’Hospitalet, la segona edició del
congrés internacional de fons d’inversió The
District.

La sessió va començar amb el rebuig de diferents
col·lectius d’habitatge a l’acte, que van escridassar els
assistents titllant-los d’especuladors i de desnonadors,
i reivindicant el dret a l’habitatge per sobre de l’ús in-
constitucional que li donen bancs, fons d’inversió i al-
guns falsos petits propietaris.

I és que, a l’article 47 de la Constitució espanyola,
en el seu moment s’hi va deixar ben escrit: “Tots els es-
panyols tenen dret a gaudir d’un habitatge digne i ade-
quat. Els poders públics promouran les condicions ne-
cessàries i establiran les normes
pertinents per fer efectiu aquest
dret, regulant la utilització del
sòl d’acord amb l’interès general
per impedir l’especulació. La co-
munitat participarà en les plus-
vàlues que generi l’acció urbanís-
tica dels ens públics”.

Evidentment, no us faig cap
spoiler explicant-vos que aquest
article no s’ha complert mai, sinó
al contrari: s’han posat catifes
vermelles perquè caixes, bancs i
ara fons d’inversió puguin espe-
cular amb un dret i guanyar el mà-
xim de diners possibles en detri-
ment d’aniquilar, literalment, una
part de la població.

Però del que jo us volia parlar és d’un fet que m’ha
tocat bastant. Volia escriure sobre com s’ha parlat de
disturbis i d’incidents violents quan s’ha llançat pols de
colors, anomenada pols holi, que és una pols fabrica-
da amb components naturals i que s’utilitza en festes
i festivals originaris de l’Índia, mentre que no es par-
la amb la mateixa intensitat i contundència quan hi ha
un desnonament i els Mossos d’Esquadra i fons d’in-
versió deixen famílies al carrer per continuar guany-
ant més diners.

Alguns titllaran la comparació de demagògia. Fer-
mament, crec que no ho és. Fermament, crec que aques-
tes notícies situen ciutadans de primera i ciutadans de
segona. A uns no se’ls pot exigir responsabilitats pels
seus fets, per haver estafat, enganyat i fet fora gent de
les seves cases, quan són directius dels bancs i empreses

immobiliàries més grans del món, i, en canvi, als altres
els criminalitzen, culpen i exigeixen quan no poden pa-
gar un habitatge perquè, tot i tenir dues feines, no ar-
riben a final de mes. A aquests, per descomptat, se’ls
pot insultar, vexar i menystenir, tant des de les admi-
nistracions com des de la societat. Per què? Jo em nego
al fet que sigui així. Reivindico posar-hi dades i infor-
mació per no caure en la imposició del capitalisme.

Ja ho deia Judith Butler al seu llibre Sense por: for-
mes de resistència a les violències d’avui: “Les po-
blacions es divideixen sovint, massa sovint, entre
aquells les vides dels quals són dignes de protegir-se
a qualsevol preu i aquells les vides dels quals es con-
sideren prescindibles”.

A l’informe Estat de l’exclusió residencial; impac-
tes de la Llei 24/2015 i altres mesures de resposta 2022
es detalla que, en matèria de salut, l’accés a un habi-
tatge adequat és un factor determinant per garantir un
bon estat de salut. Existeixen evidències científiques que
demostren que l’habitatge pot repercutir en la salut fí-
sica i mental de les persones adultes i dels nens que hi
conviuen. A l’informe, l’avaluació de l’impacte en la sa-
lut de la Llei 24/2015 es planteja a través de l’evolució
d’indicadors indirectes, com el nombre de desnona-
ments o de talls de subministraments, entre altres, res-
pecte als quals hi ha abundants evidències sobre el seu
impacte en la salut. Aquest tipus d’enfocament és l’ha-
bitual en l’avaluació de polítiques en l’àmbit de la sa-
lut pública, com en el cas de la llei del tabac.

L’impacte dels moviments socials, no obstant això,
va més enllà de l’accés a la informació i aporta bene-

ficis en la salut, en la vida social i en l’empoderament,
com demostra el fet que el 90% de les persones en-
questades afirmen que la participació en organitzacions
els ha permès conèixer els drets residencials i de sub-
ministraments i el 74% diuen que aquest fet els ha aju-
dat a sentir-se millor de salut.

A més, l’informe també analitza l’estat de salut de les
persones adultes i nens afectats per inseguretat residencial
i pobresa energètica que han respost l’enquesta. Segons
l’escala de benestar psicològic de l’OMS, tres de cada qua-
tre persones adultes van presentar malestar psicològic
i la meitat depressió, en valors molt més grans que els
que s’observen en la població general. Malgrat ser una
població molt homogènia (totes les persones es troben

en una situació d’elevada vulne-
rabilitat), s’ha pogut observar una
associació entre patir depressió i el
nombre d’afectacions relacionades
amb l’habitatge i l’energia (difi-
cultats econòmiques relacionades
amb l’habitatge, amb l’energia o
amb tinences insegures). Així, com
més inseguretats, més gran és la
probabilitat de patir depressió. La
magnitud de l’associació amb la sa-
lut és menor en les dones. Una hi-
pòtesi és que això últim respondria
a una resiliència més gran d’elles,
així com pel rol de gènere, segons
el qual són les principals respon-
sables de la llar i no poden per-

metre’s enfonsar-se malgrat viure situacions molt com-
plicades. Pel que fa als nens, un 15% van presentar mala
salut general i un de cada tres nens i la meitat de les ne-
nes una puntuació baixa en l’escala de qualitat de vida,
totes dues situacions amb una proporció molt superior
a la que s’observa en la població general.

Així que, amb aquestes dades a la mà, faig una cri-
da als mitjans de comunicació, a les administracions
i a la ciutadania en general. Tenim un problema d’Es-
tat de salut pública que són els desnonaments. Milions
de persones n’estan afectades. Algunes se suïciden (o
algunes afirmem que les maten) pel camí per no po-
der suportar una càrrega emocional tan forta. Fem-hi
alguna cosa. Prohibim els desnonaments per motius
econòmics i donem una alternativa residencial. La pols
holi no és una arma de destrucció massiva; que l’ha-
bitatge no sigui un dret sí que ho és. Queda clar?

Les millors
perles

Els diners i els esforços s’han d’invertir en les coses importants,
com ara en l’elaboració de 1.500 pastissets amb la bandera

d’Espanya (i de dubtosa qualitat) per celebrar la jura de la
Constitució de la princesa Elionor. Per això Madrid va tan bé.

Els videojocs poden ser perillosos. I si no, que els hopreguntin als dos policies que han acabat ferits a
Xirivella (València) per intervenir en una baralla iniciada
per un fitxatge de la Liga Fantasy, un joc de futbol.

Després de diversos intents perquè els fills de 40 i 42 anys
marxessin de casa, una mare italiana va decidir recórrer a

la justícia. Ara, un jutge els ha obligat a volar del niu perquè no
ajudaven econòmicament la mare ni feien tasques de la llar.

Una usuària de TikTok, @brielleybelly123, ha treballat
per primera vegada en la seva vida. I no li ha agradat.

La noia ha publicat un vídeo plorant pel seu horari (de 9 a
17h) i preguntant-se com pot ser que la gent visqui així.

LA FOTO

per Lucía Delgado, portaveu de la PAH

Pols holi, arma de destrucció massiva

Ballon d’Or
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@marionasaenzim: Sabia que vivint a Bar-
celona tard o d’hora m’atracarien, però no
esperava que fos a plena llum del dia, en un
local i després de demanar 5 panellets.

@Marc_Lesan: He de dir que, malgrat
que els he criticat molt i que van una dè-
cada tard, els de TV3 l’han encertat amb
3Cat. Per fi.

@xalzfm: Miro cap a fora i penso “Oh, ja
deu faltar poc per plegar” i ENCARA QUE-
DEN DUES HORES. No puc amb l’horari
d’hivern.

Tribuna

L’estima que li tinc a Xavier Casinos, a qui lle-geixo en la seva sèrie d’articles sobre la Bar-
celona Secreta a La Vanguardia, m’anima
a escriure per contradir-lo per un altre arti-

cle que va publicar en aquest mitjà que compartim i que
parlava de les limitacions que podia tenir transformar
oficines en desús de Barcelona en habitatges. L’article
feia una sèrie d’afirmacions que no comparteixo, i com
que en els darrers dies un altre article, aquest de Sus-
ana Quadrado a La Vanguardia, ha tornat a posar a l’a-
genda pública el debat sobre el futur del 22@, voldria
deixar per escrit alguns pensaments que he anat acu-
mulant per l’experiència vital d’haver estat a llocs de l’ad-
ministració que tracten amb el planejament urbanístic.

No ho vull fer, però, només per la intuïció que els pro-
voca, sinó que he mirat de contrastar si el que crec té al-
gun fonament tècnic o jurídic que ho avali. Tanmateix,
ja sé que no estem en un mitjà de divulgació científica
o tècnica, però malgrat tot he de dir que, si algú vol apro-
fundir en les causes de la crisi de l’urbanisme que pa-
teix l’estat espanyol, ha de poder veure aquesta jorna-
da o llegir aquesta revista, per posar només dos exem-
ples dels molts que hi ha sobre la qüestió.

Acabats els preàmbuls, i sabent que aquests articles
són de metxa curta, he de dir que aquell article del Xa-
vier contenia el que ens hauríem de treure de sobre si
volem, de veritat, fer un urbanisme que funcioni. És a
dir, apel·lacions a si els privats guanyen poc o massa;
defensa de models proteccionistes/garantistes infle-
xibles; i dubtes sobre si les coses que es vulguin can-
viar d’un pla seran possibles o no. I això darrer, que afir-
ma en parlar de les 8.000 oficines en desús de Barce-
lona, ho enllaço amb l’article de la Susana, que obria
o seguia el debat sobre si cal modificar el planejament
del 22@ atenent el fet que les previsions han quedat su-
perades per la realitat, amb un milió i mig de metres
d’oficines que encara queden per fer i que no sembla
que es puguin realitzar, entre altres problemes que té
el nou districte, malgrat ser un exemple d’èxit per a la
ciutat de Barcelona.

Semblaria lògic que, si un pla fa 23 anys i no s’ha aca-
bat, es pugui revisar i actualitzar. De fet, amb aquest del
22@ ja s’ha fet per afavorir que hi hagi més habitatge as-
sequible. Tanmateix, totes les oficines (a Barcelona es

parla de més de 8.000 segons un estudi d’Ernst & Young)
en desús haurien de poder ser transformades en habi-
tatge. Sobretot perquè això és el que demanen els nos-
tres joves, així com els joves que volen venir a Barcelo-
na a treballar o a estudiar.

És clar que els propietaris n’obtindran plusvàlua!
Però això no és dolent. Se’ls podria facilitar aquest can-
vi d’ús amb la condició que destinessin l’habitatge al
lloguer. Tan complicat és? No. Segur que no. El que pas-
sa és que –com a la mítica sèrie Sí, ministre– tenim
molts “Humphrey Appleby” disposats a fer-ho tot
més complicat del que és.

La crisi de l’urbanisme és que, de mitjana, un pla-
nejament pot trigar entre 6 i 8 anys, que s’han de fer
uns 110 informes i que, finalment, en ser tot tan envi-
tricollat, el Tribunal Suprem els tomba un darrere l’al-
tre sense compassió, sempre per qüestions formals que
astuts advocats de les parts saben identificar en els pro-
cediments. I així han caigut planejaments com els de
Tarragona, Madrid, Donostia, Las Palmas, Vigo i
plans directors del nostre país com els de l’Hospitalet
o el BCN World.

La crisi de l’urbanisme –i hem de poder admetre que
hi és– fa que s’espanti la inversió i que es malgastin re-
cursos públics i privats en tramitacions llarguíssimes que,
quan tenen llum verda, topen amb canvis de cicle eco-
nòmic, normatiu en altres nivells, i social i fins i tot cul-
tural en d’altres.

És per aquest motiu, i molts més, que sempre des
del respecte als que han fet i fan urbanisme en aquest
país –perquè òbviament no tot, ni molts menys, han
estat viacrucis fallits–, ens convindria adoptar les te-
sis dels que defensen un urbanisme més flexible, de pro-
posta, com a contraposició a l’urbanisme de planificació,
que no té el problema en el fet de ser-ho, sinó en les di-
ficultats que hi ha –en plena era d’acceleració tecno-
lògica– per adaptar-se a les demandes i realitats d’u-
na societat canviant. L’exemple el tenim al 22@ i el tin-
drem a les Tres Xemeneies o en algunes idees que ron-
den el nou Pla Director Urbanístic Metropolità. La pla-
nificació ha d’ordenar un territori, però no pot ser-ne
una cotilla, un cadenat o un text sagrat. I l’urbanisme
ha de triar si ser com les taules de la llei o el manual
de partida que facilita el progrés dels territoris.

Flaixos

La planificació 
ha d’ordenar 
un territori, 

però no pot ser-ne 
una cotilla, 
un cadenat 

o un text sagrat. 
I l’urbanisme ha de triar 

si ser com 
les taules de la llei 

o el manual de partida
que facilita 
el progrés 

dels territoris

“

“
per Ferran Falcó, president de Restarting Badalona

L’urbanisme: impuls o fre
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Polèmica al Ple pel canvi
d’horaris de les sessions

POLÍTICA4Els grups d’ERC, PP
i LH En Comú Podem retreuen al
govern de l’alcaldessa, Núria Ma-
rín, que retirés de l’ordre del dia
del Ple de l’octubre la proposta per
modificar el horaris dels Plens. En
un comunicat, els tres grups de
l’oposició –Vox no s’hi va su-
mar– van criticar Marín pel que
consideren “manca de diàleg”. 

I és que l’alcaldessa va retirar
de l’ordre del dia, un cop inicia-
da la sessió, els punts amb la pro-
posta del seu partit per modificar
els horaris dels plens, cosa que va
causar alguna crítica in voce de
regidors de l’oposició. Les modi-

ficacions proposades permeten a
Marín compaginar el seu càrrec
d’alcaldessa amb els plens del Se-
nat a Madrid. Les sessions es con-
tinuaran celebrant el darrer di-
mecres de mes, tres al matí i un
altre a la tarda. En aquest sentit,
el líder d’ERC, Jaume Graells,
creu que l’Hospitalet no pot tenir
una alcaldessa “a temps parcial”. 

Des del PSC argumenten que
Marín no és l’única regidora del
Ple amb responsabilitats en unes
altres administracions i que l’A-
juntament sempre ha evitat fer
coincidir els seus plens amb els
d’altres institucions.

Fan fora la principal testimoni
del cas Consell Esportiu

TRIBUNALS4La principal testi-
moni del cas de presumpta cor-
rupció del Consell Esportiu, M.
Hernández, ha estat acomiada-
da de l’ens esportiu. Així ho ha
avançat El Periódico, que asse-
nyala que el Consell Esportiu ar-
gumenta l’acomiadament per
“causes organitzatives”, segons
la documentació a la qual ha po-
gut accedir el citat mitjà. 

Per la seva banda, l’afectada
sosté que  la seva destitució és
una represàlia per mantenir el
seu testimoni al cas del Consell
Esportiu. Per tot plegat, M. Her-

nández ha interposat una de-
manda contra l’ens esportiu, en
la qual reclama que es declari la
nul·litat de l’acomiadament i
que sigui readmesa en les ma-
teixes condicions. 

També demana una indem-
nització de 50.000 euros al Con-
sell, en concepte de danys i per-
judicis morals, i que sigui reco-
neguda una suposada vulneració
del seu dret a igualtat i no dis-
criminació, per la qual exigeix
una quantitat de 105.000 euros
com a rescabalament, tal com
publica el citat mitjà. 

La ciutat plora la mort de
l’artista Eduard Arranz-Bravo
CONDOL4L’Acollidora queda
òrfena. L’estàtua que millor des-
criu l’essència de l’Hospitalet -la
de ciutat que acull a tot aquell
que hi arriba- plora la mort del
polifacètic artista Eduard Ar-
ranz-Bravo, que va deixar aquest
món el dia 20 d’octubre als 82
anys. “Ha mort plàcidament, a
casa seva, pintant fins a l’últim
dia. Ens deixa una obra que ens
acompanyarà en la seva absèn-
cia”, van assenyalar des de la

Fundació Arranz-Bravo. Les
mostres de dol s’han multiplicat
a la ciutat, des de polítics fins a
entitats i líders veïnals. La mort
d’Arranz-Bravo, a més, es pro-
dueix poc abans de la publicació
de les seves memòries, per part
de l’editorial Comanegra, des
d’on es van mostrar “conster-
nats” per la notícia. 

L’altra obra icònica de l’artista
és el Pont de la Llibertat, que re-
corda la lluita antifranquista.

Una imatge del Ple de l’octubre. Foto: Ajuntament

Foto: Esther Romagosa/ACN

Campanya | La Setmana de la Solidaritat aborda la salut mental
L’Espai de Ciutadania i la Creu Roja ho tenen tot a punt per posar en marxa una nova edició de

la Setmana de la Solidaritat, que tindrà lloc entre els dies 6 i 12 de novembre. L’eix central
d’aquesta edició tornarà a ser la salut mental, fent especial èmfasi en els joves i els sense llar.

INVESTIGACIÓ4La Sindicatu-
ra de Greuges investiga l’apu-
nyalament d’una nena de 12
anys a l’institut Rubió i Ors de
Can Serra per part d’un compa-
ny de classe. Els fets van tenir
lloc durant el matí del 17 d’oc-
tubre, quan s’estava produint
un canvi de classes.

L’objecte d’aquesta investi-
gació d’ofici és esbrinar quina
resposta ha donat el departament
d’Educació de la Generalitat a la
comunitat educativa i els alum-
nes implicats. En aquest sentit, la
conselleria va enviar al centre el
mateix dia de l’agressió un equip
de suport psicològic i de la USAV
(Unitat de Suport a l’Alumnat en
Situació de Violència), per pro-
porcionar atenció emocional tant
a la víctima com a companys,
professors i pares.

Per la seva banda, aquell ma-
teix dia el conseller de Drets So-
cials, Carles Campuzano, va mos-
trar la seva preocupació pels epi-

sodis de violència protagonit-
zats per menors inimputables,
com és en aquest cas, i va recor-
dar que aviat es presentarà un in-
forme sobre aquesta problemà-
tica elaborat per un grup d’ex-
perts, a partir del qual el Govern
prendrà mesures.

A més, la Sindicatura vol sa-
ber  els motius que van portar l’a-
lumne a agredir la seva compa-
nya i si rebia cap classe de suport.
Sobre aquesta qüestió, el conse-

ller Campuzano va  assegurar
que s’havien activat els protocols
habituals i que la Direcció Ge-
neral d’Atenció a la Infància i l’A-
dolescència (DGAIA) estava fent
seguiment del cas. 

Per sort, la nena agredida no
va patir ferides de consideració.
L’agressor, per la seva banda, va
ser entregat als seus pares per
part dels Mossos i ara seguirà el
programa EMI-14, adreçat a
menors inimputables.

Entrada de l’institut Rubió i Ors, a Can Serra. Foto: Arxiu

El síndic investiga l’agressió a
una nena a l’institut Rubió i Ors
» La institució vol treure’n l’entrellat i saber com va actuar el Govern
» L’agressor, company de classe de la víctima, és menor inimputable



Novembre 2023Ciutat
11 | 

línial’H.cat

El personal de les escoles
bressol vol millores laborals
LABORAL4El personal de les es-
coles bressol municipals reclama
millores laborals i organitzatives.
Així ho van expressar el 26 d’oc-
tubre a la plaça de l’Ajuntament,
on es van manifestar durant la
celebració del Ple. Les plantilles
de les llars d’infants volen que es
desencalli la negociació del con-
veni col·lectiu del sector en l’àm-
bit català, i hi ha anunciada una
vaga de cara als dies 8 i 15 de no-

vembre. Durant la sessió, una
portaveu de les plantilles, Rosa
Montes, va expressar que la seva
protesta no té només a veure
amb les condicions laborals, sinó
també amb la millora de la qua-
litat educativa. Tots els partits
van donar suport a les seves re-
ivindicacions, i el regidor d’E-
ducació, David Quirós, va dir que
s’estan treballant els nous plecs
de condicions del servei.

Dos operatius policials contra
la venda ambulant a la Bòbila
ESPAI PÚBLIC4La plaça de la
Bòbila és un espai compartit
amb Esplugues que, des de fa
uns mesos, pateix problemes
relacionats amb la venda am-
bulant. I tot i que la problemà-
tica va néixer en territori esplu-
guí, la pressió de la policia local
del municipi veí ha traslladat la
problemàtica a l’Hospitalet.

Davant l’augment del feno-
men, i de les queixes dels co-
merciants i dels veïns, els dos úl-
tims caps de setmana de l’octu-
bre es van portar a terme dos
operatius conjunts entre la Gu-
àrdia Urbana, la Policia Local
d’Esplugues, Mossos i Trans-
ports Metropolitans de Barce-

lona (TMB) per combatre la
problemàtica. El primer d’ells va
tenir lloc el cap de setmana del
21 i 22 d’octubre, i es va saldar
amb una detenció i la interposi-
ció d’una quarantena de de-
núncies per no portar el títol de
transport. També es van identi-
ficar 56 persones.

Uns dies més tard, el 29 d’oc-
tubre, es va posar en marxa un
dispositiu similar que va finalit-
zar amb la identificació de 57 per-
sones, 20 decomisos de produc-
tes “de dubtosa procedència”,
la interposició de 95 denúncies
per no portar el bitllet de metro
i l’obertura de diligències per
apropiació indeguda i falsificació.

Una de cada tres queixes de ciu-
tadans de tot el món tenen a veu-
re amb les males olors. La pudor,
a diferència del soroll, és més
complicada de mesurar, cosa
que no vol dir que no sigui per-
judicial per a la salut, ja que les
olors invasives poden provocar
estrès, manca de concentració,
insomni, ansietat i, en últim ex-
trem, afectar les vies respiratò-
ries. Així ho explica l’hospita-
lenca i enginyera química Rosa
Arias, consellera delegada de
Science for change, una startup
que promou la participació activa
de la ciutadania en la ciència i
que ha col·laborat en l’elabora-
ció de la primera norma que
defineix la creació de mapes
col·laboratius de males olors.
“El nostre nas és el millor sensor
per detectar la pudor”, afirma en
una conversa amb Línia L’H. 

Arias, que l’any passat va ser
seleccionada entre les 100 dones
més importants d’Europa vin-
culades a empreses socials, és
tota una experta en les olors. De
fet, és la creadora de l’app Odour
Collect, a través de la qual invo-

lucra la ciutadania no només
en la detecció de les olors, sinó
també en la recerca de solu-
cions per evitar les pudors.

Aquesta emprenedora re-
marca que sempre s’ha posat el
focus sobre els centres emis-
sors de les olors fortes, com ara
indústries o depuradores, entre
altres. La proposta de la seva em-
presa, tanmateix, és posar el
ciutadà al centre. “Generem una
comunitat de veïns que mapeja
les olors”, resumeix Arias. En
aquest sentit, el mapa d’Odour
Collectmarca una cinquantena
d’alertes amb olors que han de-
tectat veïns de la ciutat. Ara bé,
l’aplicació no es queda en les ma-
les olors i va més enllà, ja que
dona la possibilitat de marcar al
mapa racons agradables des del

punt de vista olfactiu, com ara
zones verdes. 

Sense anar més lluny, Scien-
ce for change organitza rutes de
bones olors i fomenta la reflexió
i el debat sobre temes capitals 
–i que afecten a la contaminació
odorífera– com la gestió dels re-
sidus. Així mateix, posa a dispo-
sició dels veïns tallers per “en-
trenar” el nas i ensenyar-los a dis-
tingir les olors. La seva app té da-
des de diverses parts del món 
–fins i tot de Sibèria i Fiji– i vol
convertir-se en una eina que ofe-
reixi xifres reals que ajudin a
prendre decisions. De fet, Arias
reconeix que fa temps que inten-
ta, sense èxit, que l’Ajuntament
creui les seves dades amb les
d’Odour Collect per contribuir en
la millora de les polítiques locals.

El nas és el millor detector de les olors que hi ha. Foto: Science for change

El bon olfacte de la veïna Rosa
Arias per combatre la pudor

Francisco J. Rodríguez
L’HOSPITALET
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És del dia 19 d’abril de l’a-
ny 1978. A la foto, en
blanc i negre, s’hi veu un
grup d’homes en una

escalinata. Bé, també hi ha tres
dones. Gairebé tots porten ame-
ricana i corbata, i van ben afaitats.
Els retratats pel fotògraf i perio-
dista Emilio Pérez de Rozas són
els regidors de Barcelona en el pri-
mer ple d’investidura després de
la dictadura. Narcís Serra, el nou
alcalde, surt a la primera fila, i en-
cara que amb barba, vesteix ex-
actament com la resta. 

L’estètica dels polítics que
apareixen a la fotografia és la
norma a tots els consistoris de-
mocràtics de l’època: homes afai-
tats, amb trajo, camisa... No
obstant això, a les instantànies
que es fan als municipis de la me-
tròpoli d’aleshores es veuen al-
guns regidors sense corbata i
amb la camisa arremangada.
Són polítics obrers que, per fi, po-
den participar en la vida públi-
ca lluny de la clandestinitat.
Amb els anys, però, molts d’ells
acabaran sucumbint als dictats
de l’americana.

Totes aquestes imatges tenen
gairebé mig segle. Avui, a la polí-
tica les modes han canviat. Com
ha evolucionat la manera com
vesteixen els representants sortits
de les urnes? Són més transgres-
sors? Continuen sota la dictadu-
ra del trajo i la corbata?

L’ESTÈTICA DEL PODER
Quan pensem en algú poderós
normalment ens l’imaginem amb
americana i corbata. “Tant en ho-
mes com en dones, és una vesti-
menta  associada al poder, als ho-
mes de negocis o a la banca”, afir-
ma l’experta i assessora d’imatge
en política Marta Portnou. “Men-
talment això es relaciona amb la
dreta, perquè durant molt temps
havia ocupat el poder i els càrrecs
on hi havia un codi formal de
vestimenta”, afegeix. De fet, la
moda de la jaqueta i la corbata tal
com la coneixem es consolida a
casa nostra a finals del segle XIX
i principis del XX, impulsada per
la burgesia. Anteriorment, en altres
indrets com França o la Gran Bre-
tanya aquesta nova classe social
havia apostat per peces de roba
més austeres que es contraposaven
amb l’estil recarregat de les velles
elits aristocràtiques en declivi.

En aquest sentit, quan part de
la població que normalment no ac-
cedia a la política, com les classes
obreres, va anar conquistant es-
pais de representativitat, ho va fer
vestint amb la roba que identifi-
cava amb el poder. “No és que
adoptessin aquesta vestimenta,
sinó que quan van començar a
ocupar càrrecs sabien que havien
de passar per certs convenciona-
lismes”, explica Portnou. 

Amb algunes excepcions du-
rant la segona meitat del segle
XX –com quan els parlamentaris
del Partit Verd alemany van ir-
rompre al Bundestag amb bam-
bes el 1985–, a principis del nou
mil·lenni els canvis que s’havien
produït en la vestimenta dels po-

lítics eren pocs. Només cal recor-
dar que el parlament britànic no
va revocar fins al 2017 la norma de
dur corbata.

I TOT VA CANVIAR
Després de la crisi econòmica del
2008, la confiança de la ciutada-
nia en els polítics a l’estat espanyol
va arribar als seus mínims histò-
rics entre el 2012 i el 2013, segons
el CIS. La població considerava
que els seus dirigents estaven a
una distància sideral. Va ser a par-

tir d’aquell moment que la políti-
ca es va omplir d’una nova forna-
da de dirigents, molts vinguts del
15M, que trencaven amb els mot-
lles establerts fins aleshores. 

En declaracions al Línia, l’ex-
diputat de la CUP David Fernàn-
dez explica que quan la seva for-
mació va arribar al Parlament el
2012 hi havia gent que, en veure
com vestia, li deia que “per fi algú
s’assemblava a ells”. “No va ser una
decisió tàctica. Simplement érem
iguals a dins del Parlament que a

fora”, afirma. Sigui com sigui, la
seva entrada a l’hemicicle no va
deixar indiferent ningú. A més de
la col·lecció de samarretes reivin-
dicatives que el diputat va lluir du-
rant gairebé quatre anys, i que va
ser àmpliament comentada per la
premsa, Fernàndez va rebre atacs
de tota mena per la seva manera
de vestir. La més notòria va ser la
de la presidenta del Parlament Nú-
ria de Gispert, de Convergència i
Unió, que en una entrevista va dir
que “la dignitat de la institució” re-

queria “una formalitat diferent”.
Les seves crítiques van quedar en
res, i fins i tot una experta en
moda com Patrycia Centeno va es-
criure un article ironitzant sobre el
fet que de Gispert hagués aparegut
disfressada de fada en una entre-
vista a El País el 2011 i ara parlés
de decència. 

Encara  van ser més agressius
els atacs d’alguns diaris espanyols.
La Razón, per exemple, publica-
va l’article David Fernández, la es-
tética de lo feo. “Es van dir barra-

L’alcalde del Prat, Lluís Mijoler, explica que porta tants tatuatges que ja no recorda quants en té. Foto: Ajuntament del Prat

Fa mig segle, els plens municipals estaven plens d’homes amb americana i
corbata. Actualment, les coses han canviat, i cada vegada és més freqüent veure
representants públics que no s’adscriuen a aquests cànons estètics. Malgrat tot, 
a la política encara hi ha un cert clima d’encotillament pel que fa a la vestimenta. 

Adeu a la dictadura
del ‘trajo’ i la corbata?
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n Més enllà de comunicar una filia-
ció o una ideologia política, l’estètica
és utilitzada sovint pels rivals com a
arma llancívola. En aquest sentit, són
les dones les que pitjor ho tenen.
“Sempre som jutjades pel nostre as-
pecte físic. És part d’aquest patriarcat
que s’exerceix sobre els cossos”, consi-
dera l’experta en moda Marta Port-
nou. “Una manera d’atacar una dona
és a través del físic, per anul·lar-la i
afeblir-la”, afegeix.
No cal anar gaire lluny en el temps

per trobar exemples del que explica.
El passat mes de setembre, després

que la líder de Sumar Yolanda Díaz
critiqués Felipe González per la seva
postura en contra de l’amnistia, Al-
fonso Guerra, que va ser vicepresi-
dent amb el PSOE, va donar a enten-
dre que les paraules de Díaz no te-
nien valor perquè havien estat dites
en el temps “entre una perruqueria i
una altra”. Portnou es mostra indig-
nada amb aquest comentari masclis-
ta i considera que Guerra “mai s’hau-
ria atrevit a dir el mateix d’un senyor”.
“Ningú riuria si a un home li digues-
sin que passa massa hores al barber”,
lamenta l’experta.
Els atacs contra les dones pel seu

físic transcendeixen els colors polí-
tics. A Catalunya en tenim exemples a

cabassos. Inés Arrimadas va ser vexa-
da per l’expolític del PP Miguel Ángel
Rodríguez quan en un tuit va afirmar
que la de Ciutadans era “físicament
atractiva com a femella jove”. Tant
ella com una altra política catalana,
Anna Gabriel, van ser el blanc d’atacs
masclistes per la seva condició física
durant l’època del procés. De la dipu-
tada de la CUP es parlava del serrell
“tallat a destral” i es qüestionava la
seva higiene. Alhora, quan va canviar
d’estil, va convertir-se en tota una ce-
lebritat. La mateixa Ada Colau també
ha aparegut a la premsa recentment

pel seu canvi de look. És, sens dubte,
una manera d’analitzar les polítiques
segons un prisma molt diferent del
que s’utilitza amb els seus companys
homes. La seva vàlua intel·lectual
passa per darrere de la seva condició
estètica. Només un home ha fet cór-
rer tanta tinta: Pablo Iglesias quan es
va tallar la cua.
En resum, comentar com van o

deixen d’anar les polítiques és ben
freqüent. Aina Vidal explica, en decla-
racions al Línia, que els seus tatuat-
ges sovint generen comentaris.
“M’han arribat a demanar que me’ls
tapi i hi ha qui m’ha dit que són inde-
corosos i de poligonera”, diu la dipu-
tada barcelonina dels comuns.

La moda com a arma

bassades, però no ens van afectar,
perquè ens van ratificar com la veu
de la gent normal”, diu Fernàndez.
Així mateix, els atacs confirmaven
les tesis dels anticapitalistes en un
altre sentit. La seva manera de ves-
tir molestava “uns pocs que ana-
ven amb trajo” i que, a ulls de Fer-
nàndez, eren responsables de “la
corrupció i la riquesa desigual”. 

Fernàndez va ser, probable-
ment, un dels primers a tot l’Es-
tat a trencar amb les estrictes
normes estètiques que havien re-
git la política. Més tard, Pablo Igle-
sias i la seva cua, Alberto Rodrí-
guez i les seves rastes, Carolina
Bescansa alletant el seu fill al
Congrés dels Diputats, dandis
com Antonio Baños o Juli Fer-
nàndez o Anna Gabriel amb el ser-
rell més comentat de la història de
la política van trobar una esclet-
xa a l’estètica grisa de sempre.

LA DARRERA FRONTERA
Pentinats, roba més lluminosa,
camisetes... Sembla que avui els
polítics tenen més llibertat per
anar com volen. Amb tot, hi ha
una barrera que encara no s’aca-
ba de superar: els tatuatges. “Els
polítics que en porten no en fan
ostentació, perquè els tatuatges
sempre han tingut una connota-
ció negativa”, afirma Portnou.

“A la Xina sempre van ser una
manera de marcar les persones
que havien comès crims, i la re-
ligió cristiana els tenia com una
cosa prohibida”, diu per afegir que
també s’han relacionat amb “els
joves, la rebel·lia, les bandes de
carrer i les drogues”. 

Això resulta sorprenent per-
què, segons l’Acadèmia Espa-
nyola de Dermatologia, un de
cada tres ciutadans menors de 40
anys a l’Estat porta tatuatges.
“Com que tot s’ha democratitzat
i qualsevol senyora pija de Pe-
dralbes porta el nom dels seus
fills tatuat, ja no és el que era
abans, però tot i això els polítics
tenen tanta por de ser jutjats
que amaguen els seus tatuat-
ges”, afirma Portnou.

És per tot això que des del Lí-
nia hem preguntat a diferents
polítics que porten tatuatges per
què en duen i si això té algun pes
en la seva feina. L’alcalde del
Prat, Lluís Mijoler, dels comuns,
per exemple, ja no sap ni quants
en porta. “Arriba un moment que
els deixes de comptar”, diu per afe-
gir que “cada un té una història”.
Mijoler està molt orgullós de llu-
ir un cos ple de tinta, però reconeix
que encara es jutja les persones
“més per la seva aparença que per
la feina que fan”. “Estar compro-

“Qualsevol senyora 
‘pija’ de Pedralbes 
porta el nom dels seus
fills tatuat. Tot i això,  
els polítics els
amaguen”, diu l’experta
i assessora d'imatge
Marta Portnou

mesos amb el reconeixement de la
diversitat i la pluralitat de la nos-
tra societat passa per revisar
aquest estereotip”, argumenta. 

La seva companya de partit i
diputada al Congrés Aina Vidal en
té cinc. “El més important me’l
vaig fer fa tres anys, just després
de superar el càncer”, relata. És un
prisma de llum en forma de trian-
gle que uneix dues de les seves
passions: Star Wars i la fotogra-
fia. També porta una nota musi-
cal darrere l’orella, una tortuga
amb una oreneta a la closca en ho-
menatge a un conte de Cortázar,
un tucà dedicat a la seva família i
una rosa dels vents que es va fer
amb la seva millor amiga. Vidal
afirma que els seus tatuatges han
suscitat comentaris no sempre
positius. Així mateix, diu que,
“malgrat que alguns s’esforcen a
tapar-se’ls, hi ha moltíssims di-
putats que en porten”.

Altres polítics com l’exalcalde
de Sabadell i diputat d’ERC Juli
Fernàndez tenen tatuatges més
discrets. Ell en porta cinc que
s’ha fet en moments rellevants,
com quan el van elegir diputat.
“Em vaig tatuar No passaran!”,
recorda. A ell mai li han dit res per
portar tatuatges.   

En la mateixa línia, la regido-
ra d’ERC a Barcelona Elisenda

Alamany porta una papallona al
canell. Segons confessa, mai li ha
generat problemes i se’l va fer el
2013 “després d’un canvi perso-
nal”. En aquest sentit, considera
que si els tatuatges encara tenen
mala fama en política és perquè hi
ha un component generacional.
“Les persones d’entre 50 i 60
anys estan sobrerepresentades al
Parlament respecte a la societat ca-
talana”, afirma. És per això que els
tatuatges en política, segons el seu
parer, no estan normalitzats.

Una altra fotografia molt di-
ferent de la del 1978 ens parla
d’aquesta manca de normalitat.
En aquest cas es va fer el 17 de
juny del 2023, després de la in-
vestidura de Jaume Collboni
com a alcalde de Barcelona. Ara
sí, per fortuna, hi ha més dones
a la imatge. Malgrat tot, com en
aquella foto del 1978, les corba-
tes, les jaquetes i els pentinats
clenxinats hi predominen. Potser
sí que té raó David Fernàndez
quan afirma que a la política
“encara continuem ancorats en
molts formalismes i una cultura
elitista”.

“A la política encara
continuem ancorats 
en molts formalismes 
i una cultura elitista",
afirma l’exdiputat de la
CUP David Fernàndez,
que va ser dels primers
a trencar els cànons

Yolanda Díaz, Inés Arrimadas, Anna Gabriel, 
Ada Colau, Aina Vidal... Els atacs contra les dones
pel seu aspecte físic són comuns a la vida política

Un reportatge
d’Albert 
Alexandre
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El Districte Cultural s’obre 
a la ciutadania amb el CREA

CULTURA4Una de les principals
crítiques al Districte Cultural
que impulsa l’Ajuntament és
que no té impacte sobre el veïnat
de l’Hospitalet. Amb la voluntat
de mostrar a la ciutat les crea-
cions dels diferents agents cul-
turals instal·lats al municipi, va
néixer el Festival CREA, que el
4 i 5 de novembre va tornar a
portar als carrers diferents pro-
postes artístiques que s’han cui-
nat a les naus de la ciutat. 

D’aquesta manera, l’Ajunta-
ment col·labora i dona suport als
artistes i col·lectius perquè pu-

guin mostrar les seves obres i in-
tervencions artístiques als veïns.
De fet, l’objectiu del CREA és
també vincular els artistes a di-
ferents espais creatius de la ciu-
tat. Enguany hi va haver una de-
sena de propostes de diversos gè-
neres i disciplines artístiques.
Destaquen, entre altres, els re-
sultats del taller Passenger Tales,
protagonitzat per dones migra-
des que han patit violència i
que, a través de la fotografia, tre-
ballen l’empoderament i mos-
tren la seva mirada. El taller ha
estat liderat per Núria Prieto.

SEGURETAT4El serial de les dis-
coteques de Femades i del seu
impacte sobre el dia a dia dels ve-
ïns que hi viuen a prop va tornar
a debatre’s al Ple de l’octubre. En
aquella ocasió, amb motiu d’una
moció presentada pel PP, que re-
clama més seguretat per a la
zona i més implicació a l’Ajun-
tament de Cornellà en aquesta
qüestió. I és que, malgrat que des
de fa molts anys són els hospita-
lencs els qui pateixen baralles, bo-
tellots i vandalisme per part d’al-
guns dels clients de les discote-
ques, aquestes estan ubicades a
un polígon industrial de Corne-
llà. “Hi ha baralles amb navalles,
és insuportable”, corroborava
Núria Huete, veïna de l’Hospi-
talet, fa uns mesos a Línia L’H. 

En aquest sentit, el PP va
anunciar que presentaria una
moció similar al Ple cornella-
nenc, i també va posar sobre la
taula la necessitat de millorar la
il·luminació i la neteja d’alguns
carrers de la zona. “Els efectes re-
cauen sobre l’Hospitalet, però és
un problema de Cornellà i de la

Generalitat, que és qui ha de ga-
rantir l’ordre públic”, va dir José
Javier Díez, el regidor popular
que va presentar la moció.

La proposta va ser aprovada
per unanimitat. El tinent d’al-
caldia socialista de Seguretat, Je-
sús Husillos, va confirmar que
subscrivien “la totalitat de les re-
flexions fetes” i va defensar la fei-
na que la Guàrdia Urbana fa a la
zona, tot i que va reconèixer
que “una millor coordinació
amb Cornellà” podria ajudar a
resoldre el problema.

En aquesta línia es va moure
ERC, que va destacar que la clau
per solucionar el problema la te-
nen Cornellà i l’Hospitalet. “Cre-
iem que cal una millor i més co-
ordinada actuació sobre aquella
zona”, va assegurar la regidora
republicana Sílvia Casola.

Els comuns, per la seva ban-
da, van coincidir en la necessitat
de coordinar les actuacions dels
dos ajuntaments i dels cossos de
seguretat, mentre que Vox va re-
cordar que l’incivisme no se cen-
tra només a la zona de Femades.

Les discoteques del polígon Femades continuen sent un problema. Foto: ACN

El Ple demana a Cornellà més
implicació al polígon Femades

El festival dona veu als artistes del Districte Cultural. Foto: Ajuntament

Aniversari | Riff-Raff Discos celebra 10 anys
La botiga de discos Riff-Raff, un referent del col·leccionisme a la ciutat, celebra 10 anys

amb un acte a l’Espai la Figa, l’11 de novembre a les sis de la tarda. Hi haurà una actuació
de Gatefold i una xerrada sobre la història dels Beatles, a càrrec d’Antonio Benete.
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Bellvitge | El Gornal

EDUCACIÓ4Ajuntament i Ge-
neralitat van rubricar el 6 d’oc-
tubre el conveni definitiu per
construir l’esperada escola Paco
Candel, que fa més d’una dèca-
da que funciona en barracons. 

El projecte constructiu de
l’escola té un pressupost de 8,2
milions d’euros i serà l’Ajunta-
ment l’encarregat d’adjudicar les
obres pròximament i ostentar-ne
la propietat. Un cop finalitzat
l’edifici, el consistori en cedirà l’ús

a la Generalitat, que es farà càr-
rec de gairebé tot el pressupost de
les obres. Per tot plegat, el con-
sistori només es gastarà mig mi-
lió d’euros en el projecte. La no-
tícia ha estat rebuda amb satis-
facció per la comunitat educati-
va, que amenaçava de tornar a
sortir al carrer si el conveni no se
signava aviat. Tant l’alcaldessa,
Núria Marín, com la consellera
d’Educació, Anna Simó, han mos-
trat la seva “alegria” pel conveni.

Satisfacció pel conveni que
permet edificar la Paco Candel

SALUT4El científic que investi-
gava la malaltia letal de Creut-
zfeldt-Jakob a la Facultat de
Medicina que la Universitat de
Barcelona (UB) té a Bellvitge, i
que va morir l’any passat pre-
sumptament després d’haver-
se contagiat per l’afecció, tal
com va avançar El País, no tenia
permís per treballar amb aques-
tes mostres en aquestes instal·la-
cions. Segons publica La Van-
guardia, citant a dues fonts in-
dependents, el científic hauria
estat el responsable d’introduir
personalment les mostres bio-
lògiques d’alt risc al laboratori de
l’Institut d’Investigació Biomè-
dica de Bellvitge (Idibell), sense
registrar-ne l’entrada. De fet, el
mateix diari publicava dies més
tard que l’investigador hauria in-
troduït el material biològic a
través del correu ordinari.

En aquest sentit, fonts de
l’Idibell consultades per aques-
ta publicació confirmen que el
Comitè de Bioseguretat de la
institució mai ha autoritzat tre-

ballar amb aquest tipus de mos-
tres a les instal·lacions de Bell-
vitge, ja que “no disposen dels es-
pais necessaris”. Fonts properes
al cas consultades per aquesta
publicació apunten en la direc-
ció que el científic hauria estat el
responsable de portar-les a
aquest recinte hospitalenc. Des
de la Universitat de Barcelona
(UB), responsable de laborato-
ri on es van trobar les mostres,
no han fet, de moment, cap co-
mentari a les preguntes fetes
per Línia L’H.

Amb tot, el laboratori afectat,
el 4141, va ser clausurat unes ho-
res després de ser notificats so-
bre l’existència del material pe-
rillós i, al cap de quatre setmanes,
una empresa especialitzada el va
descontaminar. En aquell mo-
ment, es van identificar les per-
sones que van treballar en aquest
espai i se’ls va comunicar el po-
tencial risc al qual havien estat
exposades. També se’ls va oferir
la realització de proves mèdiques
i suport psicològic. Un cas que, de
moment, té molts interrogants. 

L’edifici on hi ha el laboratori on investigava el científic mort. Foto: UB

Un científic mort, una malaltia
letal i molts interrogants

La Casa Galega estrena 
al parc el festival l’Hospifolk 

CULTURA4El primer cap de
setmana de l’octubre el parc de
Bellvitge va estrenar l’Hospi-
folk, un festival de música folk
que organitza la Casa Galega i
que va comptar amb les actua-
cions de diversos grups vinculats
a la música gallega.

Enguany hi van passar ban-
des com Pony Pisador, el Real
Coro Toxos e Froles Ferol, O Val
Das Mouras i les Tanxugueiras,

que es van fer famoses per estar
a punt de representar Espanya a
Eurovisió l’any passat. 

DIFONDRE EL LLEGAT GALLEC
L’objectiu del festival va ser di-
fondre la cultura gallega. Sense
anar més lluny, la comissió de fes-
tes de la Casa Galega va estar me-
sos preparant el certamen, que
també va comptar amb l’actuació
del grup de dansa de l’entitat. 

L’Escola de Música podria
traslladar-se a Sant Josep

EL GORNAL4L’Ajuntament ha
aprovat una modificació de crè-
dit de 5.000 euros per fer un es-
tudi geològic que determini les
patologies detectades a l’edifici
de l’Escola Municipal de Músi-
ca- Centre de les Arts (EMMCA).
Durant la seva intervenció al
Ple, l’alcaldessa Núria Marín va
comentar que el consistori està
treballant per traslladar les clas-
ses de l’escola, ubicada al Gornal,

a l’edifici del Centre Municipal de
Formació i Orientació al Treball
(CEMFO), que és a la Carretera
del Mig, a Sant Josep. 

Tot i que encara és d’hora
per avançar resultats, la salut ar-
quitectònica de l’edifici sem-
bla delicada, fet que indica que
l’actual curs no es podrà acabar
al Gornal. Es finalitzaria al
CEMFO, que és a 10 minuts ca-
minant des de l’escola.

Equipaments | A l’espera del Pla de Biblioteques
El tinent d’alcaldia de Cultura, David Quirós, va explicar al Ple de l’octubre que
l’esperat Pla de Biblioteques, que contempla la creació d’una nova biblioteca al
barri i una altra a la Florida, es presentarà, finalment, aquest mes de novembre.

Salut | Sensibilització per les malalties mentals
L’Associació de Familiars de Malalts Mentals de l’Hospitalet (AFEMHOS) va celebrar
el 23 d’octubre un acte a la plaça de la Cultura per sensibilitzar sobre la importància de
la salut mental. Aquesta entitat commemora enguany, a més, els seus 25 anys de vida.

Marín i Simó signen el conveni. Foto: Ajuntament

A l’Hospitalet hi ha des del 2017
un taller vitraller com els d’a-
bans. Com els que ja, gairebé, no
en queden. Es tracta de Vitralls
Bonet, una empresa que engua-
ny celebra un segle feinejant el
vidre i les seves possibilitats lu-
míniques. Està ubicat al carrer
Coromines, a Santa Eulàlia, un
vial en el passat inhòspit i que a
mig matí bull d’activitat. El taller
va instal·lar-se fa sis anys a la ciu-
tat procedent del barri de Gràcia,
a Barcelona, on va néixer els
anys 20. “Vam marxar perquè ja
no hi cabíem”, relata Jordi Bo-
net, administrador del taller i net
d’un dels fundadors. Gestiona el
negoci juntament amb el seu
germà Luard, que lidera la part
artística i de creació.

El taller va celebrar el cente-

nari amb una exposició a Can
Trinxet, que es va poder visitar
fins al 25 d’octubre i que va ser-
vir d’homenatge a tots els arte-
sans i artistes que han treballat
en aquesta centenària empresa.

VITRALLS EMBLEMÀTICS
Vitralls Bonet crea i fabrica pe-
ces per a edificis civils i parti-
culars, però el negoci tendeix a
les esglésies, parròquies i cate-
drals. Sense anar més lluny, al-

guns vitralls de la Sagrada Fa-
mília han sortit d’aquesta em-
presa. A més, el taller també es
dedica a restaurar vitralls, com
ara els del monestir de Santes
Creus -que daten del segle XIII-
i alguns de la catedral de Bar-
celona, del segle XIV. 

El taller, tanmateix, també es
dedica a elaborar i exportar al
món vitralls, des del Japó –on
estan enamorats del modernis-
me català– fins a Puerto Rico.

Jordi Bonet al costat d’un dels vitralls de l’exposició. Foto: Línia L’H

Cent anys de Vitralls Bonet,
l’últim mohicà de l’art vitraller

Francisco J. Rodríguez
SANTA EULÀLIA
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Les Planes | La Florida

Collblanc | La TorrassaPolítica | Roser Piñol, nova presidenta d’ERC
L’assemblea local d’ERC ha escollit la historiadora Roser Piñol, molt vinculada
amb la protecció del patrimoni des de la Torrassa, com a nova presidenta de la
formació a l’Hospitalet, en substitució d’Anna Simó, ara consellera d’Educació.

CONDOL4L’Hospitalet plora la
pèrdua d’un artista molt arrelat
a la ciutat. El músic i compositor
Amado Jaén va morir a mitjans
de l’octubre als 74 anys, segons
van confirmar fonts properes al
grup Los Diablos, del qual va ser
un dels fundadors. 

Jaén va ser el baixista de la
banda de la Torrassa i és autor de
cançons mítiques que han per-
durat en el temps com Un rayo
de sol, Fin de semana, Oh oh
July, Acalorado o Rosana, així
com de diverses adaptacions de

cançons per a sèries de dibuixos
animats com Doraemon, Lucky
Luke o Bola de Drac, entre altres.

El lligam de Jaén i Los Dia-
blos amb la ciutat de l’Hospitalet
és indubtable. De fet, el febrer,
durant la inauguració d’uns jar-
dins que porten el nom del grup,
es va presentar una cançó dedi-
cada a la ciutat sota el nom Som
de l’Hospitalet, composada per la
mítica banda nascuda els anys 60
al barri. L’alcaldessa, Núria Ma-
rín, va expressar el seu condol i va
dir que Jaén era un “gran amic”.

La ciutat plora la mort
d’Amado Jaén, de ‘Los Diablos’

Jaén, segon per la dreta, en un homenatge al barri el febrer. Foto: Ajuntament

Reconeixement | Nou premi per a l’Escola de Vida
L’espai de formació permanent de l’Escola de Vida ha estat el guanyador

del Premi Fundació La Bastida d’enguany. El guardó està dotat amb
3.000 euros, que es destinaran de manera íntegra a aquesta iniciativa.

Espolsar-se els estigmes com a
barri pot començar a través de
l’escriptura. Les lògiques de poder
condicionen qui fa el relat i, so-
vint, qui ha escrit sobre zones com
la Florida o les Planes han estat
persones de fora que, amb els
anys, han contribuït a teixir una
visió molt determinada i, sovint,
esbiaixada. Per això, des de fa
anys hi ha diverses veus que ver-
balitzen la necessitat que sigui el
barri qui s’expliqui des de dins,
perquè és d’aquesta manera com
es combaten tant els estereotips
negatius com les visions edulco-
rades de la vida d’extraradi. 

Ara bé, sovint ser veí del dis-
tricte  i tenir temps i capital cul-
tural per seure a escriure sobre

la Florida i les Planes no és com-
patible. És per aquesta raó que
ha nascut un projecte amb joves
de l’institut Fontserè que tracta
de trencar aquest cercle viciós.
“Volem relats del barri fets al
barri”, afirma a Línia L’HGerard
de Josep, el professor del Font-
serè responsable de la iniciativa.

UN LLIBRE SOBRE EL BARRI
El projecte s’inspira en la publi-
cació del llibre Històries del Ra-
val, en el qual una vintena de jo-
ves del Raval van explicar, a
través del relat curt, la seva par-
ticular visió del seu barri. Ara el
projecte, que porta el segell de
l’editorial Blackie Books, ha fet
el salt a la Florida i les Planes a
través d’un taller amb 13 joves
dels dos barris, nou dels quals
són de l’institut Fontserè. Els jo-
ves, que fan un taller cada dijous
a la llibreria Llavors, en col·la-

boració amb Narratives Perifè-
riques, van ser seleccionats en-
tre els seus companys per la
qualitat de les seves narracions. 

Amb el suport de l’escripto-
ra de la Florida Alba G. Mora, els
adolescents aprenen tècniques

que els permetran millorar els
seus textos o fer-ne de nous.
“Estan intentant buscar la seva
veu pròpia i fugir de la manera
encotillada d’escriure dels insti-
tuts”, relata Mora a aquesta pu-
blicació. Els joves participants

del taller, descriu, estan treba-
llant diferents gèneres literaris,
des de la fantasia fins a l’amor,
passant per la temàtica social. Els
textos han d’estar ambientats a
la Florida, però Mora es mostra
flexible i els convida a explorar
els seus interessos literaris, més
enllà de si el barri surt o no. 

Sigui com sigui, De Josep
valora de manera molt positiva
aquesta iniciativa. “Poder oferir
aquesta oportunitat a joves fora
de l’escola és tot un èxit”, celebra
el docent. En aquesta línia es
mou Mora, que recorda que
aquests adolescents “sovint no
tenen un espai a casa per es-
criure o llegir, o no tenen temps
perquè han de treballar”. 

L’objectiu dels tallers és que,
de cara a Sant Jordi, es publiqui
un Històries de la Florida en el
qual, com diu De Josep, el barri
“s’ha de reconèixer en el relat”.

Escriptura contra l’estigma
» Alumnes del Fontserè participen en un taller d’escriptura per editar un llibre d’històries locals
» La voluntat és explicar la Florida i les Planes des de dins: “El barri s’ha de reconèixer en el relat”

Una de les sessions del taller, que se celebra a la llibreria Llavors. Foto cedida

Francisco J. Rodríguez
LES PLANES

MEDI AMBIENT4L’Ajuntament
ha informat que mantindrà els
arbres existents en el carrer Doc-
tor Martí i Julià durant les obres
de millora de l’accessibilitat del
vial, que començaran la setma-
na del 6 de novembre. Els dies
previs han servit per fer els tre-
balls previs de les obres i portar-
hi tota la maquinària i el mobi-
liari necessari. 

De fet, aquestes primeres ac-
tuacions han despertat la pre-
ocupació entre el veïnat, que ha
exigit que els arbres siguin pro-
tegits degudament perquè no
pateixin cap desperfecte durant
els treballs. També ha sortit al
pas la portaveu del PP, Sonia Es-
plugas, que també ha demanat a
la regidoria que pregui mesures
per protegir els exemplars. Amb
tot, fonts municipals confirmen
a Línia L’H que abans del co-
mençament pròpiament dit de
les obres es col·locaran les pro-
teccions, i que els dies previs han
servit per preparar el terreny, els
materials i les màquines. 

Sigui com sigui, la preservació
dels arbres de Martí i Julià era
una reinvindicació de fa mesos de
diverses entitats del barri. I és que
un dels arguments municipals per
a la retirada dels exemplars era
que ocupaven molt espai a les vo-
reres i que hi havia veïns dels edi-
ficis propers que es queixaven que
les branques envaïen els seus
balcons. El consistori ha explicat
ara que les obres conservaran les
alineacions dels arbres existents
i que es mantindran les zones

d’ombra i les condicions de “re-
fugi climàtic” per al barri. 

Ara bé, conservar els arbres
suposa un canvi de plans, ja que
la via passarà a ser de plataforma
única amb prioritat per als via-
nants. Per fer-ho possible, s’ei-
xamplaran les voreres fins a te-
nir una amplada de 4,2 i 2,2 me-
tres. L’Ajuntament, en aquest
sentit, també reivindica que, d’a-
questa manera, es reduiran els
gasos contaminants i es priorit-
zaran els desplaçaments a peu.

Treballs previs per a l’inici de les obres al carrer. Foto cedida

L’Ajuntament mantindrà 
els arbres de Martí i Julià
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Esports

"El món s'atura quan comences a
veure-li el cap, els braços... I quan,
finalment, l'agafes, sents una emo-
ció indescriptible i et canvien les
prioritats per sempre. Quan ets
pare, no t'importa dormir només
dues hores ni aixecar-te els cops
que calgui a la nit. És una etapa
meravellosa i ni la Isabel ni jo vo-
lem que el petitó creixi...", com-
parteix el base Àlex López (Bar-
celona, 1986), a qui les últimes set-
manes li han passat volant. El 21
d'abril, a les 17.05 hores i a la Clí-
nica Corachan, va néixer el seu fill
Marc López Rodríguez, i just un
mes després, el 21 de maig, l'en-
trevistat es va retirar com a juga-
dor i a l'entitat del seu cor, el CB
Santa Coloma, al Pavelló Juan del
Moral i contra l'AE Minguella.

López tenia clar que era el
moment ideal per penjar les botes,
per la paternitat i perquè no volia
arrossegar-se per la pista ni per-
judicar a l'equip. "Malgrat els pro-
blemes de genoll que he patit
aquest curs, m'he cuidat i he pogut
acabar a un molt bon nivell. He es-
coltat el meu cos i he mirat per mi
perquè potser podia haver forçat
dues o tres temporades més, però...
Quin seria el preu?", es pregunta.

Fa temps que el colomenc
s'havia plantejat la retirada. "Si
parles amb els meus companys,
et diran que cada curs els deia que
me n'anava a final de temporada",
confessa, entre riures. El cop que
hi va estar més a prop va ser des-
prés del seu últim curs a la UE
Barberà (2012-2013). Se sentia

"desubicat" en un grup molt jove
que es prenia el com i el què de la
competició d'una altra manera.
Un sentiment que no li va impe-
dir ser el jugador més valorat del
seu grup de Copa Catalunya.

UN ENTRENAMENT MÀGIC
Si no va deixar el bàsquet com
tenia previst, va ser per la pro-
posta del seu amic Toni Suárez,
en aquell moment entrenador
del primer equip del CB Santa
Coloma, que competiria a Se-
gona Catalana: "Àlex, per què no
vens un dia a entrenar-te amb
l'equip? Així veus què et sembla
i no deixes el bàsquet". López
s'ho va passar tan bé que en una
setmana ja estava al grup. Al-
berto Torres, que en aquell mo-
ment era jugador, també va ser
clau en la seva decisió. 

"Sempre hem estat una pinya
i l'objectiu mai ha estat pujar a Lli-
ga EBA, però ens ha faltat una
mica més d'ambició els anys que
ho teníem molt bé per classificar-
nos per a la fase d'ascens", reconeix
López, a qui la mort del seu cunyat,
Ramon Rodríguez, el va "fer ma-
durar molt" i valorar encara més
les persones, els moments i el
bàsquet. Gaudir més de la seva pa-
rella i ara mare del seu fill Marc,
Isabel Rodíguez, a qui va conèixer
al CE Montigalà, on ella era la di-
rectora tècnica i ell es va entrenar
com a primer entrenador.

Fins aleshores havia estat
sempre ajudant d'Albert Torres,
el seu últim tècnic i amb qui re-
petirà rol el curs pròxim, ja al
primer equip del CB Coloma,
perquè vol mantenir el vincle
amb el seu estimat bàsquet.
López dirigeix ara el sots 25 del

club, "un equip espectacular
de pencaires".

De petit, però, l'entrevistat
era futboler, i jugava de defensa
al Col·legi Maristes Sants-Les
Corts. Va descobrir el bàsquet
quan l'entrenador de l'equip de
Carlos Huerta, un amic de la in-
fància, li va preguntar si s'animava
a jugar un moment perquè els fal-
tava un jugador. Aquell cap de set-

mana també participaria en la
diada de l'escola pel mateix mo-
tiu. Poc després, ja estava com-
paginant els entrenaments i els
partits amb l'AEC Collblanc, on
coincidiria amb "una molt bona
generació", i les antigues lligues
internes de futbol del Barça. Quan
el conjunt blaugrana el va voler fit-
xar, López va haver de triar d'es-
port: va guanyar el de la cistella.

Al Club Joventut Badalona, on
competiria des de cadet B fins a jú-
nior, va començar a veure pave-
llons "plens". "Ens feien enviar-los
les notes perquè miraven molt que
rendíssim als estudis. Si la Penya
és una de les millors pedreres, ho
és perquè els i les professionals s'hi
deixen l'ànima i et cuiden molt bé,
i també perquè et fan persona", en-
raona. El colomenc va estar a
punt de marxar al CB Prat, que ha-
via iniciat la seva vinculació amb
la Penya. Com va veure que hi co-
incidiria amb dos bases molt bons,
va pensar que tindria pocs minuts
i va acabar marxant al CB Iguala-
da de Jordi Martí, que ja l'havia di-
rigit a l'AEC Collblanc.

Amb 18 anys va aterrar en un
vestidor sènior. "Venia de jugar
molt a Badalona i vaig comprovar
que hi havia jugadors que podien
donar molt més que jo, per ma-
duresa, per prendre millors deci-
sions, per tot...", confessa López,
que després de dos anys a Lliga
EBA va sentir que el millor era bai-
xar un esglaó i jugar a Copa Cata-
lana amb el CB Santa Coloma. Va
ser la seva primera etapa al club. 

El base va tornar a Lliga EBA
de la mà d'un CB Mollet que aca-
bava de pujar i havia mantingut
quasi tota la plantilla. Van tenir
"mala sort" perdent partits "per un
o dos punts", sobretot al principi
de curs, i van salvar la categoria
amb un vestidor "fantàstic". Mal-
grat que la seva intenció era que-
dar-se, la proposta de la UE Bar-
berà, on coincidiria amb el seu
amic Àlex Arenas, ho va canviar
tot. "Vam pujar dos cops a Lliga
EBA. Va ser una època especial",
conclou López, que afronta una
nova etapa com a pare i al bàsquet.

Toni Delgado
COLLBLANC

La nova etapad’Àlex López
» L’exjugador de l’AEC Collblanc de Jordi Martí ha estat pare fa pocs mesos i de retirar-se de les pistes 

» “Quan ets pare, no t’importa dormir només dues hores ni aixecar-te els cops que calgui a la nit”, diu

Àlex López, Marc López i Isabel Rodríguez. Foto: I. Rodríguez

Futbol | El CE l’Hospitalet rep el Reus FC 
El conjunt de Joan Sánchez rebrà el pròxim diumenge 12 de novembre a les 12 hores 

el Reus FC, en partit corresponent a la desena jornada del grup cinquè de Tercera
RFEF. El CE l’Hospitalet hi arribarà després d’un inici de temporada irregular.
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1967. El Kenneth i la Sandra, dos joves i
guapos somiadors, estan convençuts
que tot és possible. L’únic que necessiten
és amor. Amb el temps, però, deixaran de
ser tan joves i tan guapos. Tindran hipo-
teques i fills que un dia es faran grans i pas-
saran comptes amb el món que han he-
retat, un món que sembla ensorrar-se.

A la sala Villarroel de Barcelona.

Teatre

Love, love, love
Mike Bartlett

Nil Moliner va publicar el passat 27 d’oc-
tubre el seu tercer àlbum d’estudi, Lugar
paraíso (Warner Music Spain). El cantant
de Sant Feliu de Llobregat ha aplegat en
aquest nou disc un total de catorze can-
çons, entre les quals n’hi ha una en cata-
là. Es tracta de Quan no siguis a prop, que
Moliner interpreta juntament amb el
cantant d’Els Pets, Lluís Gavaldà.

Música

Illa d’Arousa. 1971. La María es guanya la
vida recollint marisc, tot i que també és co-
neguda a l’illa per ajudar altres dones du-
rant el part. Arran d’un succés inesperat,
es veu obligada a fugir i emprèn un pe-
rillós viatge que la farà lluitar per sobre-
viure. Buscant la llibertat, la María decideix
travessar la frontera per una de les rutes
de contraban entre Galícia i Portugal.

Pelis i sèries

O corno
Jaione Camborda

Lugar paraíso
Nil Moliner

Marc Chagall
El Palau Martorell de Barcelona va inaugurar el passat 31

d’octubre l’exposició Chagall. El color dels somnis, que es po-
drà visitar fins al 24 de març del 2024. Es tracta d’un recull
de 150 obres de l’artista Marc Chagall (actual Bielorússia,
1887 – França, 1985), de les quals 25 no s’havien exposat

mai a l’estat espanyol. La mostra toca diferents temes que
van interessar al pintor, com les tradicions i ritus russos, l’es-
piritualitat, la literatura, el circ o la ciutat de París, entre altres
aspectes. I, per descomptat, es reserva un espai a l’amor, el
sentiment que, per a ell, donava sentit a la vida i al seu art.

L A U R A  E S C A N E SQUI ÉS?

ÉS FAMOSA PER...

A LES XARXES...

QUÈ HA FET?

La fitxa

No t’ho perdis

L’última lliçó de la professora Junyent no
va ser de llengua (tot i que també va ser
de llengua), sinó de vida. Davant d’un dia-
gnòstic mèdic que li retallava el futur a
unes quantes setmanes, l’autora va de-
cidir deixar-nos un comiat gormand. Per
combatre la mort, per foragitar la pena,
ens va asseure a taula per brindar pels mi-
llors àpats de la seva vida.

Llibres

No patiu per mi
Carme Junyent

| Jusant
L’escalada és la protagonista de Jusant, un joc on t’hauràs d’enfrontar a

una enorme muntanya i molts reptes. Per a PC, PS5 i Xbox Series X/S. 
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La influencer Laura Escanes (Barcelona, 1996)
viu un moment agredolç. Agre, perquè la seva
relació amb el cantant Álvaro de Luna s’ha aca-
bat quan amb prou feines feia un any que ha-

via començat. Dolç, perquè s’ha estrenat com a
presentadora de televisió amb el nou progra-
ma La Travessa, de TV3. De fet, aquest sorpre-
nent reality d’aventures s’ha publicat directa-

ment a la flamant plataforma de continguts di-
gitals 3Cat, la gran aposta de la Corporació Ca-
talana de Mitjans Audiovisuals (CCMA). El for-

mat conduït per Escanes compta amb la parti-
cipació de vuit parelles que competeixen per
ser els més ràpids a travessar els Pirineus des

de la Vall d’Aran fins al Cap de Creus. La influen-
cer (i ara també presentadora de televisió) està
centrada en la seva carrera professional men-

tre tothom li pregunta pel seu nou ex.

Famosos

Haver estat parella de Risto Mejide
Però s’ha construït una carrera pròpia com a ‘influencer’

Debutar com a presentadora de TV3
Amb el programa ‘La Travessa’, ja disponible a la plataforma 3Cat

Parlen més de la ruptura amb Álvaro de Luna 
L’estrena del ‘reality’ ha coincidit amb un sotrac sentimental 
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CONSELLS PER VIURE MILLOR

EXCITANTS

El son es pot educar, però cal mantenir horaris regulars  
i acostumar el cos a adormir-se a una hora concreta

DIGESTIÓ

REGULARITAT 

MÒBILS 

E S T I L S  D E  V I D A

iNEUROLOGIA
La disminució d’hores solars, la tornada a la rutina i els canvis en
el ritme de vida ens provoquen alteracions del son. La més fre-
qüent de totes és l’insomni, que afecta especialment durant la
tardor a prop d’un 30% de la població, segons la majoria d’estu-
dis. Però aquest trastorn no ens causa només malestar a l’hora
d’anar a dormir. Les conseqüències van molt més enllà: des del
cansament, la disminució del rendiment intel·lectual o el mal de
cap, signes evidents de la manca de descans, fins a l’augment
de la irritabilitat, la dificultat per concentrar-se o l’augment del
risc cardiovascular, que són conseqüències potser indirectes,
però també originades per l’insomni. 

Un cop canviï l’horari i el nostre cos s’adapti a les rutines és
probable que millori la situació, però mentrestant és important
fixar una pautes que ens permetin cuidar la higiene del son i
descansar correctament. Algunes són prou conegudes, com no
prendre cafè o alcohol al vespre, fer un sopar lleuger o anar a
dormir sempre a la mateixa hora. D’altres són més difícils de
complir, com la necessitat de tancar el telèfon mòbil com a mí-
nim una hora abans d’estirar-nos al llit.     

La tardor agreuja els casos d’insomni 

El cafè, el te, l’alcohol i el tabac són substàncies
excitants que no hem de consumir des de l’hora de dinar  

Les claus

El sopar ha de ser sempre lleuger, però cal pair-lo bé, 
com a mínim durant dues hores abans d’anar a dormir

Les xarxes socials també són excitants, per això cal tancar
el dispositiu mòbil per poder relaxar-nos i agafar el son 
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